

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета  
2015. № 400. Ноябрь**

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,  
ПОЛИТОЛОГИЯ
- КУЛЬТУРОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- БИОЛОГИЯ И ХИМИЯ
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ

- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY, SOCIAL  
AND POLITICAL SCIENCES
- CULTURAL STUDIES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- BIOLOGY AND CHEMISTRY
- EARTH SCIENCES

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
2015. № 400. November**

Томский государственный университет  
2015

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.;  
**А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд. ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**,  
канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**,  
канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,  
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobiov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **V. Golikov**, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА**

**Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.;  
**И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минер. наук, проф.;  
**Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.

**EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE**

**T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий,  
в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций  
на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук»  
Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ  
**ВЕСТНИК**  
**ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**  
**ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ**

№ 400 Ноябрь 2015

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,  
электронный вариант № 018693  
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.  
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;  
электронный вариант – 1561-803X  
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

<b>Спиридонов Д.В., Гузикова М.О.</b> Статистические методы и проблема изучения текстового концепта (на материале заявления Испании по вопросу о самопровозглашении независимости Косово в международном суде ООН) .....	6
<b>Хохлова Н.А.</b> Об особенностях концепта охоты в рассказах А.П. Чехова первой половины 1880-х гг. ....	11
<b>Шпильная Н.Н.</b> Принципы постгенеративного моделирования генезиса русского диалогического текста .....	20

### ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ

<b>Балалыкин Д.А., Мальцева Л.Д.</b> Принципы научного познания в работах Герофила периода расцвета Александрийской медицинской школы .....	26
<b>Боровкова О.В.</b> Проблемы демаркации исторической науки и исторического мифа в модернизме и постмодернизме .....	33
<b>Гравин А.А., Терехова Г.Л.</b> Единство во множестве: античный символизм периода ранней и высокой классики в понимании А.Ф. Лосева .....	40
<b>Жукова А.В.</b> К вопросу об актуальности изучения благотворительной деятельности и ее мотивов .....	46
<b>Иванова А.Н.</b> Путешественник как личность с потребностью в Новизне и самотрансценденции .....	51
<b>Карташова А.А.</b> Симбиоз образования, науки и производства (на примере Томского научно-образовательного комплекса) .....	59
<b>Каштанова О.В.</b> Маргинальность и конфликт в работах зарубежных и отечественных исследователей .....	67
<b>Королева Т.А.</b> Дихотомия политического движения женщин Канады .....	72
<b>Минаева Н.П.</b> Молодёжная политика в ракурсе регионального социального программирования .....	77
<b>Михайленко Е.Б.</b> Сложности построения российского регионализма на постсоветском пространстве .....	81
<b>Сазонова П.В.</b> В поисках баланса: трансформация гендерных партнеров как отклик на изменение государственной семейной политики на примере Германии .....	88
<b>Сизова Н.Е.</b> Концепция «христианского социализма» как модель общественного идеала у С.Н. Булгакова .....	100
<b>Шваррова М.В.</b> Идейные предпосылки философского учения Н.С. Арсеньева .....	104
<b>Шульгина Л.А.</b> Диалектика развития у К.Н. Леонтьева .....	108
<b>Яковенко Л.Н.</b> Ценности университетского образования в философии Х. Ортеги-и-Гассета .....	112

### КУЛЬТУРОЛОГИЯ

<b>Коляденко Н.П.</b> Межвидовые эстетические характеристики как компонент интерпретации музыкальных текстов .....	116
<b>Коптseva N.P., Reznikova K.V.</b> Три картины Здислава Бексински: как возможно искусство «после Освенцима» .....	121
<b>Салимгареев М.В.</b> Образы римских стоиков в творчестве В.И. Модестова .....	134
<b>Щинова Д.Д.</b> Особенности культуры «отдыхающего» россиянина. Региональный туризм России .....	138

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE  
OF THE RUSSIAN FEDERATION

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**  
**GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL**

№ 400 November 2015

Certificates of registration: printed version № 018694,  
electronic version № 018693  
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing  
and Printing on April 14, 1999.  
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X  
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

## CONTENTS

### PHILOLOGY

<b>Spiridonov D.V., Guzikova M.O.</b> Statistic methods in the study of a textual concept (with reference to the statement of Spain on the unilateral declaration of independence by Kosovo presented to the International Court of Justice) .....	6
<b>Khokhlova N.A.</b> The hunting concept identity in works by A.P. Chekhov of early 1880s .....	11
<b>Shpilnaya N.N.</b> The principles of communicative and dynamic presentation of the Russian dialogic text .....	20

### PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

<b>Balalykin D.A., Maltseva L.D.</b> Principles of scientific cognition in Herophilus' works of the "Golden Age" of the Alexandrian Medical School .....	26
<b>Borovkova O.V.</b> The problem of demarcation of historical science and historical myth in modernism and postmodernism .....	33
<b>Gravin A.A., Terekhova G.L.</b> Unity in multitude: Classical Symbolism in the Early and High Classical Period in the conception of A.F. Losev .....	40
<b>Zhukova A.V.</b> Current charitable activities and their motivation .....	46
<b>Ivanova A.N.</b> The Traveler: a personality with a necessity in novelty and self-transcendence .....	51
<b>Kartashova A.A.</b> The symbiosis of education, science and production (a case-study of Tomsk scientific and educational complex) .....	59
<b>Kashtanova O.B.</b> Marginality and conflict in works of foreign and domestic researchers .....	67
<b>Koroleva T.A.</b> The dichotomy of the women's political movement in Canada .....	72
<b>Minaeva N.P.</b> Youth policy in the perspective of regional social programming .....	77
<b>Mikhaylenko E.B.</b> The complexity of building Russian regionalism in the post-Soviet space .....	81
<b>Sazonova P.V.</b> Seeking the balance: the transformation of gender patterns as a response to the shifts in state family policy (a case of Germany) .....	88
<b>Sizova N.E.</b> The concept of Christian socialism as a reconstruction of the social ideal in the works of S.N. Bulgakov .....	100
<b>Shvarova M.V.</b> The conceptual premises of N. Arsenyev's philosophical doctrine .....	104
<b>Shulgina L.A.</b> Dialectics of development of K.N. Leontiev .....	108
<b>Yakovenko L.N.</b> Values of university education in the philosophy of J. Ortega y Gasset .....	112

### CULTURAL STUDIES

<b>Kolyadenko N.P.</b> Inter-sort aesthetic characteristics as a component of musical texts interpretation .....	116
<b>Koptseva N.P., Reznikova K.V.</b> Three paintings by Zdzislaw Beksinski: the possibility of art 'after Auschwitz' .....	121
<b>Salimgareev Maxim V.</b> Images of the Roman Stoics in the works of V.I. Modestov .....	134
<b>Shechinova D.D.</b> The cultural characteristics of a Russian holiday-maker. Regional tourism of Russia .....	138

## ИСТОРИЯ

<b>Кондратьев С.В., Кондратьева Т.Н.</b> Повседневная жизнь семьи Поршневых в 1928 г. (по материалам писем Екатерины Федоровны Поршневой к Михаилу Ильичу Ромму) .....	142
<b>Мостовенко М.С.</b> Государственная политика в области развития рыболовных хозяйств Севера Западной Сибири во второй половине 1950-х – 1970-е гг. ....	147
<b>Старцев А.В.</b> Государственное регулирование охотничьего промысла в России в XVIII – начале XX в. ....	152
<b>Харлов В.Р.</b> Американский фактор демократизации общественно-политической жизни Тайваня .....	157
<b>Шмыглева А.В.</b> Экологические проблемы индустриального Кузбасса: исторический аспект .....	162

## ПРАВО

<b>Алексеева Т.А., Ахмедшин Р.Л., Фоминых И.С., Юань В.Л.</b> Формализация результатов отражения личности преступника в следах преступления: криминалистический аспект .....	170
<b>Груздев В.В.</b> О методологии исследования отдельных видов договора .....	181
<b>Ольховик Н.В.</b> Изменение непенинтенциарного режима .....	184

## ЭКОНОМИКА

<b>Бозо Н.В., Михеева Г.В.</b> Влияние изменений в административно-территориальном делении РФ на социальные и экономические показатели .....	190
<b>Гильдингерш М.Г., Добрусина М.Е.</b> Механизм разработки и реализации эффективных кадровых решений .....	198
<b>Грузных С.Н.</b> Новый имидж службы занятости – повышение эффективности участников рынка труда .....	205
<b>Зеленцов А.В.</b> О методах формирования кадрового состава государственной гражданской службы (на примере Томской области) .....	209
<b>Казаков В.В., Имонов О.Д.</b> Проблемы формирования и развития финансового рынка Республики Таджикистан .....	217
<b>Леонов С.Н.</b> Становление муниципальной статистики, ее современное состояние и соответствие потребностям исследования региональной экономики .....	223
<b>Немкович Е.Г., Шмуило Т.П., Степанова С.В.</b> Методические подходы к оценке инфраструктурного каркаса северного приграничного региона России .....	231
<b>Нефедов В.А.</b> Энергосервисная деятельность: существующие проблемы и некоторые модели организации финансирования ....	238
<b>Остапенко С.Н., Филатов А.А.</b> Сопоставительная оценка производительности труда промышленных предприятий ОАО «Концерн ПВО «Алмаз – Антей» с аналогичными зарубежными компаниями .....	245
<b>Поварич И.П., Харченко А.П.</b> Оценка рабочей силы Российского Севера как ключевого фактора экономического развития .....	253
<b>Черненко А.Л., Нор А.В., Черненко О.Б., Черненко Н.А.</b> Неоиндустриализация российской экономики: условия, этапы и приоритеты реализации .....	261

## ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА

<b>Ваулина Т.А., Сахарова К.Н.</b> Организационные аспекты адаптации иностранных студентов, обучающихся в российском вузе .....	267
<b>Вовнова И.Г.</b> Формирование профессиональной компетентности обучающихся средствами дисциплины «Начертательная геометрия и инженерная графика» .....	273
<b>Лукьянин О.В., Волынец К.В.</b> Инициативность и вовлеченность в экзистенциальном консультировании. Анализ случая .....	277
<b>Михайлова А.Г.</b> Акмеологический подход к формированию профессионально-творческих способностей будущих инженеров .....	282
<b>Хуснутдинова Р.Р.</b> Этнопсихологические особенности поведения в конфликтной ситуации в однонациональных и межнациональных русских и татарских семьях .....	286

## HISTORY

<b>Kondratiev S.V., Kondratieva T.N.</b> Everyday life of the Porshnev family in 1928 (by the correspondence of Ekaterina Porshneva with Mikhail Romm) .....	142
<b>Mostovenko M.S.</b> State policy in fish industry development in the north of Western Siberia in 1950s–1970s .....	147
<b>Startsev A.V.</b> Government regulation of hunting in Russia in the 17th – early 20th centuries .....	152
<b>Kharlov V.R.</b> The American factor of democratization of Taiwan .....	157
<b>Shmygleva A.V.</b> Ecological problems of industrial Kuzbass: a historical aspect .....	162

## LAW

<b>Alekseeva T.A., Akhmedshin R.L., Fominykh I.S., Yuan V.L.</b> Formalizing the results of the offender's personality reflection in traces of a crime: forensic aspects .....	170
<b>Gruzdev V.V.</b> Research methodology of individual types of the agreement .....	181
<b>Olkhovik N.V.</b> Change of the non-penal regime .....	184

## ECONOMICS

<b>Bozo N.V., Mikheeva G.V.</b> Influence of changes in administrative-territorial division of the Russian Federation on social and economic indicators .....	190
<b>Gildingersh M.G., Dobrusina M.E.</b> A mechanism for developing and implementing effective personnel decisions .....	198
<b>Gruznykh S.N.</b> New image of employment agency: improved efficiency of labour market participants .....	205
<b>Zelentsov A.V.</b> Methods of public civil service staffing: the example of Tomsk Oblast .....	209
<b>Kazakov V.V., Imonov O.D.</b> Problems of the Republic of Tajikistan's financial market formation and development .....	217
<b>Leonov S.N.</b> Formation of municipal statistics, its modern condition and conformity to the requirements of regional economy research .....	223
<b>Nemkovich E.G., Shmuilo T.P., Stepanova S.V.</b> Methodological approach to assessment of the infrastructure of the northern border region of Russia .....	231
<b>Nefedov V.A.</b> Energy service activities: current issues and financing models .....	238
<b>Ostapenko S.N., Filatov A.A.</b> Comparative analysis of labor productivity of the Almaz-Antey Aerospace Defense Concern and of analogous foreign companies .....	245
<b>Povarich I.P., Harchenko A.P.</b> Assessment of labor force in the Russian North as a key factor in economic development .....	253
<b>Chernenko A.L., Nor A.V., Chernenko O.B., Chernenko N.A.</b> Neoindustrialization of the Russian economy: conditions, stages and priorities of implementation .....	261

## PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS

<b>Vaulina T.A., Sakharova K.N.</b> Organizational aspects of adaptation of foreign students studying at a Russian university .....	267
<b>Vovnova I.G.</b> The use of multi-dimensional space in specialists' training in the Course Program 25.05.01 Land Transport and Technological Vehicles .....	273
<b>Lukianov O.V., Volynets K.V.</b> Initiative and involvement in existential consulting. Analysis of a case .....	277
<b>Mikhaylova A.G.</b> Acmeological approach to the formation of professional-creative abilities of future engineers .....	282
<b>Khusnutdinova R.R.</b> Psychological features of behavior in conflict situations in monoethnic and interethnic Russian and Tatar families .....	286